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Noviny farní rodiny 

3. NEDĚLE ADVENTNÍ 

(No 62)       

Pojďte ke mně, všichni kdo se lopotíte a jste obtíženi, 
a já vás občerstvím. 

Vezměte na sebe mé jho a učte se ode mě, neboť jsem tichý a pokorný srd-

cem, a naleznete pro své duše odpočinek. Vždyť mé jho netlačí a mé břemeno 

netíží. (Mt 11,28-30) 

Zkusme tento úryvek číst s pohledem na jesle v Betlémě. Leží v nich malé 

dítě a vztahuje k nám své ruce. Nic nemá, potřebuje naši lásku, a přece nás ob-

darovává. Spasitel přichází, aby učil, léčil, vykládal a pozvedal. Přijal lidský 

život ne jako rozmar, ale jako dar (sebe sama) a jako úkol (učit nás cestě 

k Bohu). Daroval nám klíč k uchopení (pochopení) svého – Božího Zákona, 

který daroval člověku skrze vyvolený národ. Ježíšovo „jho“ či „břemeno“ je 

očištěný výklad Zákona. Netlačí a netíží, protože se On sám pod toto jho staví, 

On sám toto břemeno s námi a pro nás nese. Proto příkaz Zákona (Desatera) 

není tíha stará přes tři tisíce let, ale tíha slávy, kterou od doby Ježíše Krista mů-

žeme (s Kristem) svobodně nést.  

Co to v praxi znamená? Stávat se člověkem, který nemá z Boha (Jeho příkazů 

– přikázání) strach, protože nás omezuje, ale vědomí, že skrze plnění přikázání 

Božích rostu do svobody dítěte Božího, protože jsem pochopil milující podstatu 

Zákona – Zákona lásky – největší přikázání: Milovat Boha nade všecko a bližní-

ho jako sebe sama (srov. Dt 6,5). To je pohled na betlémské Dítě v jeslích. 

Láska k Bohu se však tady na zemi uskutečňuje v lásce k člověku. A i tady 

(nebo právě tady) nás pohled na betlémské Dítě učí odvaze poslouchat, vést a 

vychovávat. Jestli něco naší společnosti chybí, tak je to odvaha pevně vést – 

skutečně vychovávat. Máme strach něco chtít po dětech, aby nebyly (protože 

snad jsou?) přetíženy. Každý nárok na poslušnost, přijetí povinnosti je konfron-

tován s možným „útlakem, útokem na svobodu a jedinečnost osobnosti dítěte“. 

Vymýšlíme „alternativní výchovné systémy“, stavíme děti pod dozor lékařů a 

psychologů, kterým svěřujeme (za jejich posudky se schováváme) rozhodování: 

právo a povinnost vychovávat. Chceme být hodní, laskaví a neubližovat, ale 
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naše výchova (příklad) nepřináší plody, protože nemilujeme! Tvrdíme, že máme 

rádi, a proto nic nepožadujeme, protože přece i my jsme slabí a hříšní… A tato 

cesta je cestou do pekel.  

Pohled na betlémské Dítě nás učí odvaze Boží. Spasitel, Bůh – jediný pravý 

zachránce – se stane člověkem jako dítě, aby se postavil poslušností pod rodi-

čovskou moc. Bůh chce poslouchat člověka! A tak dodává odvahu všem rodi-

čům (vychovatelům, vedoucím i králům) vládnout, nařizovat a vyžadovat po-

slušnost! (Ó jak děsivé v době zneužívání moci – zvláště té v rodinách).  

Má to jeden háček, který mnozí nevnímají. Odpočinutí a občerstvení, které 

Ježíš nabízí je plodem Jeho srdce tichého a pokorného. On vzal nejprve na sebe 

náš kříž, nesl ho a teprve potom to chce po nás. A chce to tak, že náš kříž nehodí 

na nás – vidíš, já to zvládnu, tak teď makej i ty – On stále náš kříž nese, jen nás 

zve postavit se vedle něj a mít na tom podíl, a tak si zasloužit spásu.  

Děláme to, když vychováváme, velíme a přikazujeme, stejně tak i my? Jdeme 

příkladem, zveme k účasti na našem snažení svěřené (děti) a ukazujeme (a tak 

vyznáváme), že v naší slabosti nese i můj kříž Ježíš? Jsme ve věcech zásadních 

(a sem patří na prvním místě víra) důslední? Jestliže nemilujeme Boha (Ježíše, 

betlémské Dítě) potom se buď staneme tvrdí, a nebo na výchovu rezignujeme.  

Svět má pocit, že si lze vše koupit. (Vy)Kupujeme si poslušnost dětí. Děti do-

ma pracují za peníze – musíme přece odměnit jejich dobrou vůli – a tak jim ří-

káme, že vše je obchodovatelné. Mám tě rád, dám ti peníz. A pak vidíme rodiče, 

kteří podporují děti v dobru – vydělávání peněz, aby jim pak za jejich lásku mu-

seli až do konce života platit (tak jak je to naučili). 

Chyba není okolo, v ostatních, ale v nás, našem pohodlí, které se pro druhé 

nechce obětovat – darovat čas a námahu. Jdeme cestou rozplývání se v milých 

slovech, ale nevyžadujeme po druhých námahu růstu v lásce (plnění povinností 

vůči Bohu, rodině, společnosti), protože sami nechceme vzít na sebe námahu a 

kříž každého dne (povinnost, kterou jsme přijali). Často pak těm, kteří se snaží 

nepřistoupit na „obchodovatelnost lásky“ a vyžadují náročný způsob života od 

druhých, protože se o něj sami snaží, tvrdíme, že jsou tvrdí a nesnesitelní… 

Pohleďme s odvahou do bídy betlémské stáje, na bídu, která nebyla tvrdá a 

zlá, na bídu, která se stala počátkem našeho vykoupení, protože v ní byla láska 

milující Matky Marie a Josefa, bídy, do které vstoupila sama Láska – Bůh, který 

se stal člověkem – Ježíš Kristus. 

V modlitbě za naše rodiny vám ze srdce žehnám 

N.B. Kolébka naší víry i ctností je rodina. Nezapomněli jsme na modlitbu za 

rodiny? Nikdo putování ikony sv. Rodiny nepostrádá? Zkusme se o vánocích 

navštívit prostě „jen“ ke společné modlitbě. 

P. Marek 
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Slavnostní otevření kostela 
sv. Petra v okovech 

V sobotu 14.12. proběhlo před předvá-
nočním koncertem dětí Mateřské a Zá-
kladní školy v Kostelním Hlavně požeh-
nání opraveného kostela a betlémů.  

Požehnat přijel Jeho Milost probošt a 
vikář staroboleslavský Libor Bulín. Ra-
dost obcí (i bývalých kolatur Sudova 
Hlavna a Hlavence) byla velká. 

Tříkrálová sbírka 2025 

Po delší diskusi se 

v naší farnosti pře-

ce jen uskuteční 

Tříkrálová sbírka 

Charity. Sbírka 

bude probíhat od 1. 

do 12. ledna 2025. 

Přispět bude možné 

do označených kasiček koledníkům na 

různých místech. Aby mělo možnost více 

lidí – hlavně v Benátkách nad Jizerou, ale 

i v okolí – je třeba dostatek dospělých 

i dětských koledníků. Kdo můžete a jste 

ochoten pomoci (třeba i jeden den), jste 

vítáni. Nahlaste se mi, prosím, co nejdří-

ve. Děkuji. P. Marek 

Opravy provoz a údržba 

Opravy vidět jsou a nebo nejsou, údrž-
ba (ne-údržba) se za rok skoro nepozná, 
stromky rostou a také usychají. Jak rok 
jde, věku všem přibývá, sil pak někomu 
naopak ubývá. Pomluvy se zvolna šíří, 
otravují vztahy, jejich začátek nezachytíš 
zastavují se těžko.... 

V rámci pravidelné provozní údržby a 
k nápravě se doporučuje dobrá svatá zpo-
věď. Pro ty, kdo mají pocit, že nehřeší 
jen upozorňuji, že pokud jste nebyli 
u svaté zpovědi déle než rok, tím samým 
máte těžký hřích (a tedy nemůžete přistu-
povat ke svatému přijímání). Pokud dob-
rovolně vynecháte nedělní mši svatou 
(nejste nemocní a možnost jste měli), 
opět těžce hřešíte – proti Bohu a společen
-ství Jeho věřících – proti Církvi.  

To si nevymýšlím já, to nám říká Mat-
ka Církev. Proto vás prosím, neodkládej-
te dobrou svatou zpověď na poslední 
chvíli. 

P. Marek 

Zpovídání před vánocemi: 

St 18.12. 19-21 hod. fara  

Čt 19.12.  8-9; 9:45-10:30 hod. NPM  

Pá 20.12. 18:45-19:25 hod. MM 


